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els menors d’edat . Tots ells són nadius digitals . Un concepte 
enganyós que pot portar a no prestar atenció a la seua educa-
ció i hàbits o a un cert desistiment de funcions educatives .

Perceben les tecnologies com una cosa normal en la seua 
vida . No han hagut d’adaptar-se al seu ús . Les utilitzen com 
una cosa innata i açò fa que es creguen experts en l’ús i no 
siguen conscients dels perills . Però, a més a més, els perills en 
ciberseguretat són molt menys visibles que els perills en el 
món físic i, com a resultat, poden viure amb una falsa sensa-
ció de seguretat .

Estos condicionants ens han dut a la necessitat de posar en 
marxa unes accions específiques, no sols amb ells, sinó també 
amb el seu entorn més pròxim, amb els seus pares i els seus 
professors que no han estat nadius digitals, però han de ser 
col·laboradors necessaris . Ells també han de ser conscients 
dels riscos als quals els menors es troben exposats i han 
de ser capaços d’acompanyar-los i d’aconsellar-los en cada 
moment .

Per això, el pla contempla la preparació i impartició de jorna-
des familiars de conscienciació diferenciadora on es repre-
sentaran, per mitjà de casos pràctics que anomenarem píndo-
les informatives, les situacions reals a què s’enfronten els 
menors en la seua vida quotidiana de una forma molt dinà-
mica per a captar la seua atenció i interès .

Els temes que es tractaran aniran més enllà de l’ús segur de 
les xarxes socials, perquè contemplaran també la segure-
tat en internet en un sentit més ampli –com ha dit vosté– 
incloent el grumming –és a dir, la captació de menors amb 
intencions sexuals–, el sexting –sexting o enviament de missat-
ges pornogràfics–, el ciberbullying –assetjament pel mòbil i les 
xarxes socials–, la identitat digital i l’addicció a les tecnolo-
gies entre altres .

En cada una d’estes píndoles s’escenificaran atacs reals 
executats per personal especialitzat . Hi haurà un ponent 
encarregat d’impartir la xarrada que representarà el paper 
del menor en ús de la tecnologia i un altre especialista que 
farà el paper de hacker i executarà els atacs a què pot vore’s 
sotmès un menor en l’ús quotidià de les tecnologies .

El 5 d’octubre de l’any passat es va celebrar una primera 
jornada com a mostra pilot per a revisar l’efectivitat del 
contingut proposat . La sessió va ser un èxit, senyoria . I ara 
estem elaborant un pla plurianual de desplegament en 
col·laboració, com no podria ser d’una altra manera, dels 
centres educatius de la comunitat .

Així, des de gener de l’any 2018 s’ha encetat el llançament 
a través dels mitjans de comunicació i les xarxes socials de 
la campanya de comunicació del pla i la posada en produc-
ció del portal web de conscienciació, amb la qual cosa esta-
rem en condicions de fer una política activa de protecció 
dels menors, involucrant-hi les famílies i els centres educa-
tius i tenim la possibilitat d’introduir sobre la marxa qualse-
vol novetat que calga en un assumpte tan canviant, tan deli-
cat però tan canviant, com és la seguretat informàtica dels 
menors .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, conseller .

La següent pregunta la formula l’il·lustre diputat José 
Almería al conseller d’Hisenda i Model Econòmic .

Senyor Almería, té vosté la paraula .

El senyor Almería Serrano:

Segons l’últim informe d’auditoria de compliment elabo-
rat per la Intervenció General de La Generalitat i referit 
a l’exercici 2016, que té el caràcter de definitiu, l’empresa 
pública Ferrocarrils de la Generalitat Valenciana segueix 
incomplint la normativa de contractació pública d’obres i 
serveis .

En les conclusions de l’informe i sense pretendre ser exhaus-
tius els auditors col·laboradors destaquen els principals 
incompliments i irregularitats detectats, que requerixen 
l’adopció de mesures correctores per part dels respon-
sables de l’entitat . Incompliments i irregularitats com les 
següents: igual que en exercicis anteriors, Ferrocarrils de la 
Generalitat Valenciana desconeix els imports de les pròrro-
gues realitzades, el que suposa un desconeixement de les 
obligacions econòmiques contretes per l’entitat, conseqüèn-
cia de la pròrroga de contractes i una absència de control que 
comporta una planificació deficient de recursos de l’entitat.

Les instruccions de contractació de l’entitat no estan infor-
mades per l’advocacia de La Generalitat; incomplix la llei 
d’assistència jurídica, posat que es tracta d’un informe 
preceptiu . Amb caràcter general, en l’informe de necessitats 
no es justifiquen els criteris que porten a la determinació dels 
preus dels contractes, ni s’inclouen en els plecs els comp-
tes comptables amb càrrec als quals s’han abonar els preus 
d’estos .

No s’exigeix als licitadors l’acreditació del compliment de les 
obligacions tributàries autonòmiques, un incompliment ente-
nem que greu per a una empresa pública . En algunes ocasions 
el pagament de les factures es realitza en un termini superior 
als trenta dies o al marcat contractualment. Realitzen modifi-
cacions de contractes sense que conste l’aprovació de l’òrgan 
de contractació pertinent . En conseqüència, les obligacions 
que es deriven d’estes modificacions adquirixen el caràcter 
de nul·litat .

Per als contractes prorrogats es detecten incidències com 
que la durada del contracte és superior a l’establert en 
l’article pertinent del text de la llei de contractes del sector 
públic i amb pròrrogues que superen les establides en els 
contractes . En alguns expedients no s’han formalitzat les 
pròrrogues, s’alerta d’un abús continuat de la contractació 
menor i del fraccionament de contractes .

És a dir, un llistat important d’incompliments, d’irregularitats 
que, la veritat, és que no deixen en bon lloc una empresa 
pública de La Generalitat, ja que el que podia ser una pràc-
tica habitual i denunciada constantment pels òrgans fisca-
litzadors en governs anteriors, doncs, pareix que continua 
donant-se amb l’executiu actual .
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I conseller, la pregunta és òbvia: quines accions es van a 
emprendre i quines responsabilitats es van a exigir per 
a garantir el compliment de la legislació vigent en matè-
ria de contractació en l’empresa pública Ferrocarrils de la 
Generalitat Valenciana?

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Almería .

Li contestarà el conseller .

Té la paraula, honorable conseller .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Gràcies, president .

En relació a la pregunta que formula la seua senyoria a 
la consellera d’Habitatge, Obres Públiques i Vertebració 
del Territori sobre l’informe de la Intervenció General 
de La Generalitat referit a la gestió de l’empresa pública 
Ferrocarrils de la Generalitat Valenciana en l’exercici 2017, 
com que la consellera es troba feliçment de baixa per la 
circumstància que tots vostés coneixen, li trasllade la infor-
mació que ha estat elaborada per la direcció de ferrocarrils 
de La Generalitat i l’equip de la seua conselleria .

Sa senyoria destaca tres coses, tres aspectes . En primer 
lloc, la falta d’exigència del compliment per part de les 
empreses contractistes de les obligacions tributàries amb 
l’administració autonòmica . És una circumstància que iner-
cialment, és veritat, s’arrossegava des de governs anteriors 
en què només es contemplava l’exigència del compliment de 
les obligacions fiscals estatals i amb la seguretat social.

I que cal dir que aquesta mancança mai havia estat assen-
yalada ni per la intervenció ni per la sindicatura . Arran de 
l’informe a què fa esment la seua senyoria es va corregir 
d’immediat i s’ha incorporat l’obligació de compliment de les 
obligacions fiscals autonòmiques en el plec de condicions.

En segon lloc, fa referència la seua senyoria a les pròrrogues 
dels contractes sense saber-ne els imports . També parlem 
d’una situació inercial derivada del fet que el sistema infor-
màtic SAP de gestió dels contractes no contemplava les 
pròrrogues com a tals, sinó que registraven com a noves 
entrades diferents. Això, com pot vosté imaginar, dificultava 
conéixer tots els imports vinculats a un contracte i podien 
produir-se errades o inadvertències .

Com a conseqüència de l’informe, també s’ha modificat la intro-
ducció de les dades de manera que des del 2017 n’hi ha una 
única entrada que recull el contracte principal i les pròrrogues .

Finalment, pel que fa als contractes menors, cal dir que en 
l’any 2016 es va produir un descens significatiu del nombre 
de contractes menors i de l’import global d’estos respecte 
dels anys anteriors .

Per tant, senyoria, podem dir que les deficiències assenyala-
des per l’informe, cap d’elles nova perquè –com li dic– vénen 
d’inèrcies anteriors, han estat corregides . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor conseller .

Senyor Almería .

El senyor Almería Serrano:

Bé, en principi, conseller, celebrem que ara ens informe 
dels incompliments –que vosté ha referit– i que abans no 
s’incomplien .

L’excusa del sistema informatitzat ens pareix sincerament un 
poc peregrina, ¿eh?, però, bé, entenem que cap la possibilitat 
que puga ser així .

I respecte de la disminució de la contractació menor doncs 
també celebrem que siga així, però la pregunta era d’un altre 
caire, la pregunta anava adreçada directament a si n’hi ha 
responsabilitats, i en les mercantils de caràcter públic ente-
nem que sí que en poden haver, si n’hi haguera eixe tipus de 
responsabilitats, ¿es prendrien les mesures oportunes?

Gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Almería .

Senyor conseller .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Naturalment, senyor Almería .

A més, li he de dir que la gestió de cada dia, del dia a dia, fa 
que de vegades –és veritat– determinades mancances en les 
pràctiques quotidianes passen desapercebudes, especial-
ment si vénen del passat .

En eixe sentit, el paper dels òrgans fiscalitzadors és ajudar 
a detectar-los. Jo aplaudisc la feina dels òrgans fiscalitza-
dors perquè ens ajuden a detectar les fallides i posar solu-
ció . Això s’ha fet immediatament en aquelles qüestions que 
no admeten matisos, que són blanc o negre, com l’exigència 
del compliment d’una obligació tributària o l’acumulació 
d’import d’un contracte, o gastar-se’n, ¡miren vostés!, 186 
milions en trens per a un traçat que no existix . Coses d’estes 
passaven, és el que volem que no passe .

Pel que fa als contractes menors, cal dir que són una fórmula 
legal, útil i necessària en molts casos, i sempre por haver-hi 
discussió sobre el moment en què l’ús es convertix en abús . 
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Però les estadístiques ens poden donar alguna pista, senyor 
Almería .

Per exemple, l’any 2014, l’últim any complet de l’anterior 
equip de govern, ferrocarrils de La Generalitat va fer 2 .748 
contractes menors per un import de 8,6 milions; en 2016, 
primer any complet del nou equip de govern, els contractes 
menors van ser 200 menys, 2 .544 per un import de 5 milions, 
és a dir, una baixada de 3,6 milions respecte de l’any 2014, un 
42% menys .

Però, en tot cas, he de dir-li que es continuen prenent mesu-
res addicionals com, per exemple, licitar subministraments i 
actuacions que abans es feien amb contractes menors, com 
ara el subministrament de gasoil, de bitllets sense contacte, 
o la reparació d’equips trens-terra; agrupar contractes, per 
exemple, també es fa per a materials d’un mateix tipus que 
abans es feien per separat segon el lloc de lliurament; o esta-
blir un sistema d’alerta per tal d’avisar que un proveïdor ha 
assolit els límits previstos en la llei i poder analitzar l’objecte 
dels contractes per a avaluar si s’ha de canviar la forma de 
contractació .

Per tant, no hi ha dubte que l’actual direcció de ferroca-
rrils de La Generalitat està compromesa en elaborar amb els 
òrgans fiscalitzadors, en col·laborar amb ells per a detectar 
qualsevol pràctica ruïna i implementar les solucions el més 
prompte possible .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor conseller .

Passarem a la següent pregunta que formula l’il·lustre dipu-
tat Antonio Woodward al conseller d’Hisenda i Model 
Econòmic .

Senyor Woodward .

El senyor Woodward Poch:

Muy buenas tardes, señor conseller .

Mire, la Comunidad Valenciana incumplió el objetivo 
de déficit en el 2017. Hace unas semanas, la Autoridad 
Independiente de Responsabilidad Fiscal, la Airef, mani-
festó que según sus cálculos la Comunidad Valenciana no 
podrá cumplir el objetivo de déficit para el 2018; es más, para 
cumplir el objetivo de déficit del 2018 requerirá de un ajuste 
de déficit adicional de cuatro décimas.

Le leo textualmente lo que decía la Airef: «La Airef estima 
improbable que la Comunitat Valenciana cumpla el objetivo 
de estabilidad apreciándose un riesgo moderado de incum-
plimiento de la regla de gasto .» Y es que para esta entidad 
mencionada nos encontramos en el glorioso pódium de las 
tres comunidades que califica como «improbable» o «muy 
improbable» el cumplimiento del objetivo de déficit del 0,4% 
junto a la Comunidad de Murcia y Extremadura .

En la valoración que realiza Airef se señala que la enti-
dad tiene discrepancias con este Consell en los famo-
sos 1 .325 millones de ingresos, y además se señala que 
tampoco ha adaptado en el presupuesto, respecto a la esti-
mación contenida en líneas, sus previsiones a un escenario 
de ingresos plausibles situando las nuevas previsiones más 
alejadas a las estimadas por la Airef .

Resumiendo, ¿qué recomienda la Airef? Que se lleve a cabo 
un seguimiento estricto de la ejecución de gastos y la apli-
cación inmediata de mecanismos de corrección ante desvi-
aciones reiteradas de aquel, de forma que garantice el 
cumplimiento de la regla de gasto y la corrección del déficit 
en dicho cumplimiento que lleva aparejado . Estas cuestiones 
–como sabrá– las dice la Airef y no las dice ni Ciudadanos ni 
las digo yo, realmente, que es la que cuestiona la gestión de 
este Consell .

Mire, la pregunta es: ¿qué medidas está implementando el 
Consell para cumplir con el objetivo de déficit para el ejerci-
cio 2018? Y ya le adelanto que espero que no me incluya la 
moción de censura a Mariano Rajoy ya que el señor Sánchez 
como nuevo presidente nos ha dicho, o ya ha avanzado, que 
no habrá modelo de financiación autonómico para el 2018.

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Woodward .

Li contestarà el conseller d’hisenda .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Molt bé, senyor Woodward .

En relació a les mesures que està implementat el Consell per 
a complir amb l’objectiu de dèficit per a l’exercici de 2018, cal 
dir que amb una evolució positiva de l’economia, com està 
succeint, i per tant dels ingressos tributaris, juntament amb 
el fet que es pot pensar que durant l’any 2018, si el govern 
té temps per a fer-ho –el problema que va dir l’altre dia el 
senyor president, Sánchez, és que potser no n’hi havia temps 
per a fer-ho–, però si n’hi ha temps per a fer-ho, amb la nova 
ministra d’hisenda, sàpiguen vostés que és molt probable que 
n’hi hasca un nou sistema favorable als interessos valencians .

Dic que si per un motiu, per l’increment de la millora del 
quadre macroeconòmic i, per altra banda, de la possibili-
tat que n’hi hasca un nou sistema, el cas és que tot això ens 
proporciona més recursos, no n’hi haurà necessitat de mesu-
res addicionals, aquelles que ja hem posat en marxa en exer-
cicis anteriors .

Si ambdues circumstàncies es complixen, ¡atenció!, els esce-
naris de l’actual programa econòmic financer, tal com ja va 
quedar exposat en el pla d’ajusts presentat per la Comunitat 
Valenciana en el mes d’abril passat, aniran a millor i l’acos-
tament als objectius fiscals fixats per a l’any 2018 es vorà 
afavorit .


